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Dagsorden(tilrettet): 

1. Velkommen til Pernille Bugge Svensson 

2. Kort status vedr. flytning af MTB-spor ved fortidsminde (ved Thors Mølle) + ny Fase 1  
MTB 

3. Orientering om skovning i Marselisborgskovene til august 

4. Evaluering af Skovbrugerrådet i plenum som opfølgning på den skriftlige evaluering 

5. Status vedr. zonering i Marselisborgskovene 

6. Nyt vedr. 300 ha ny Natur 

7. Evt. 

 

1. Velkommen   

Blandt andet velkommen til afdelingsleder for Grønne Områder Pernille Bugge Svensson, 
som fremover overtager formandskabet fra Kim. 



2. Kort status vedr. flytning af MTB-spor ved fortidsminde (ved Thors Mølle) + 
ny Fase 1 MTB 

Kristian orienterede om at MTB-spor over fortidsmindet ved Thors Mølle nu er fjernet og 
der er sat skilt op, som formidler om et ændret forløb. Kulturarvsstyrelsen har meddelt at 
de har godkendt det. 

Derudover er der lavet en ny plan for fase 1 (nyt MTB forløb) – den oprindelige plan er 
trukket tilbage, og klagesagen er dermed annulleret. Ny plan er vedhæftet referatet. 

 

3. Orientering om skovning i Marselisborgskovene til august 

Kristian orienterede om næste skovning (fase 3), som finder sted fra 1. august og ca. 1,5 
måned frem – det er en del af projektet Urban Life Circles. Denne gang er Skåde Skov 
udvalgt. I den gruppe af træer, som udvælges, her vil ca. 1/3 blive taget ud, ca. 1/3 bliver 
dødt ved og ca. 1/3 vil blive veteraniseret.  

Vi vil orientere naboer og sætte skilte op ved indgangsvejene. Vi vil også orientere               
Skovbrugerrådet om den nærmere tidsplan senere. Kort er vedhæftet referatet 

Carsten orienterede kort om næste etape vedrørende grøftelukninger. Vi har udpeget 25 
punkter fra Moesgård Skov og op mod Hestehave skov og Thors skov. De skal miljøvurderes 
og skal desuden behandles ift. skovloven og vandløbsloven. Planen er at iværksætte 
lukning af grøfter i løbet af foråret 2026, når alle tilladelser er på plads. 

 

4. Evaluering af Skovbrugerrådet  

Carsten viste udvalgte slides fra den skriftlige evaluering, som er besvaret af 14 ud af 16 
medlemmer.  

- Flere gav udtryk for at Skovbrugerrådet har givet mulighed for konstruktiv dialog med 
respekt og forståelse for hinandens interesser – og at der er fundet pragmatiske 
løsninger 

- Der var forslag om at rykke nogle af møderne ud til Silistria, da det for nogle tager lang 
tid at komme til Blixens 

- Det er vigtigt at holde fast i en årlig gåtur i skovene for at erfaringsudveksle  
- Generelt enighed om 4 årlige møder (inkl. 1 årlig tur) 
- Der var delte meninger om den fysiske afgrænsning: nogle gav udtryk for ønsket om at 

udvide mod syd, for ex. at inddrage Hørret skov og 300 ha. Ny Natur. Andre gav udtryk 
for at den nuværende afgrænsning på de 600 ha (Marselisborgskovene) skal 
fastholdes, da Skovbrugerrådets potentiale giver allermest mening i 



Marselisborgskovene, hvor brugertrykket er exceptionelt højt. Betingelserne er vidt 
forskellige i andre skove. 

- Planen er nu, at der skal laves politisk indstilling til september – ønsket (et enigt 
Skovbrugerråd) er at rådet skal fortsætte som permanent ordning 

- Hvis der er politisk interesse for at Skovbrugerrådet skal fortsætte, så skal der i starten 
af 2026 laves nyt kommissorium. 
 
 

5. Status vedr. zonering i Marselisborgskovene 

Carsten orienterede: planen mangler godkendelse fra Kystdirektoratet ift. de stier, som 
skal anlægges indenfor strandbeskyttelseslinjen. Desuden kræver nedlæggelse af stier en 
godkendelse ift. offentlighedens adgang (naturbeskyttelsesloven).  

Styrelsen for Grøn Arealomlægning og Vandmiljø har meddelt at det ikke kræver 
behandling iht. skovloven – og ændringerne medfører ikke væsentlig påvirkning ift. Natura 
2000. 

Den samlede plan kommer på som punkt på næste møde i Skovbrugerrådet. Materiale 
sendes forud for mødet - gerne i god tid inden mødet, så foreningerne kan nå at cleare med 
baglandet. 

 

6. Nyt vedr. 300 ha ny Natur 

 

Carsten orienterede om status for projektet. Der er gang i rigtig meget for tiden: 

- Der er kvæggræsning på arealerne, både ved Moesgård (nord og syd), Mariendal og 
Vilhelmsborg Nord 

- Der graves fortsat vandhuller og vandløb – især ved Vilhelmsborg syd 
- Skovplantning: Vilhelmsborg Syd 
- Etablering af stier – vi er i gang med at slå spor flere steder 
- Stenspredning: vi bringer sten tilbage (tages fra motorvejs-projekter) 
- Associeret frøspredning: store felter af ca. 2000 m2 er etableret. Vi harver ca. hver 3. 

uge fra maj til oktober ved Mariendal og Moesgård. I oktober udspredes frø og afslået 
materiale med hjælp fra frivillige. 
 
Det medførte følgende kommentarer: 

- Stenspredning, tilsvarende foretages blandt andet på Mols. Der er forskningsevidens 
for, at sjældne myrer er knyttet til stenenes solside. 



- 100 ha ved Vilhelmsborg Syd (Giber Ringvej) – Beder-borgerne har meget svært ved at 
ankomme til området! Det har dyrene også! 

- Spørgsmål ift. helårsgræsning på arealerne: vil der blive tilskudsfodret om vinteren hvis 
behov? Det korte svar: Ja. 
 
 
 

7. Evt. 

 
- Carsten orienterede om, at det er besluttet (af Kim og Heidi), at Sport og Fritid (Søren 

Borup) deltager fremover.  Det medførte begejstring hos flere deltagere, som har savnet 
Sport og Fritid i Skovbrugerrådet – man vil blandt andet gerne høre mere om Outdoor-
strategien i nær fremtid. 

- Kommende møder = M 15/9 + Ti 16/12 

 


